

## ABSTRAK

Tesis dengan judul “IMAMAH DAN ‘ISMAH DALAM TAFSIR SYI’AH IṢNĀ ‘ASYARIYAH DAN ZAIDIYAH (Studi Komparatif Penafsiran Dalil Imamah dan ‘Ismah dalam al-Mizān fi Tafsir al-Qur’ān karya al-Ṭabāṭabā’ī dan Fath}al-Qadī karya al-Syaukānī)” ditulis oleh Ahmat Saepuloh, 2843134001 dengan dibimbing oleh Dr. H.M. Saifudin Zuhri, M.Ag. dan Dr. Ngainun Naim, M.H.I

Kata kunci: Imamah, ismah, al-Ṭabāṭabā’ī, al-Syaukānī

Penelitian dalam tesis ini dilatarbelakangi oleh pengamatan penulis yang melihat fenomena banyaknya muncul tafsir sektarian. Salah satu sekte yang paling banyak menafsirkan ayat-ayat al-Qur'an berdasarkan ajaran mazhab mereka adalah golongan Syi'ah. Penafsiran al-Qur'an oleh golongan ini mengacu pada ajaran pokok mereka, yakni Imamah dan ismah. Mereka seringkali mencari legitimasi ajarannya dengan menggunakan ayat al-Qur'an. Golongan Syi'ah sendiri akibat perselisihan dalam masalah tersebut juga terpecah menjadi beberapa golongan, di antaranya adalah Syi'ah Imāmiyah Iṣna ‘Asyariyah dan Syi'ah Zaidiyah. Perpecahan ini juga berpengaruh pada produk tafsir yang mereka hasilkan. Maka, penelitian ini mengulas pandangan dua mufassir dari masing-masing sekte mengenai ayat al-Qur'an yang dijadikan sebagai dalil legitimasi Imāmah dan ismah.

Rumusan masalah dalam tesis ini adalah: 1) Bagaimana penafsiran ayat dalil Imamah menurut al-Ṭabāṭabā’ī dan al-Syaukānī? 2) Bagaimana penafsiran ayat dalil ismah menurut al-Ṭabāṭabā’ī dan al-Syaukānī? 3) Apa persamaan dan perbedaan penafsiran al-Ṭabāṭabā’ī dan al-Syaukānī terhadap ayat tersebut dan apa penyebabnya? Sedangkan tujuan dari penulisan tesis ini adalah 1) Mengetahui penafsiran ayat dalil Imamah menurut al-Ṭabāṭabā’ī dan al-Syaukānī 2) Mengetahui penafsiran ayat dalil ismah menurut al-Ṭabāṭabā’ī dan al-Syaukānī 3) Mengetahui persamaan dan perbedaan penafsiran al-Ṭabāṭabā’ī dan al-Syaukānī terhadap ayat tersebut serta penyebab perbedaan penafsiran tersebut.

Metode penelitian yang dipakai adalah: 1) Jenis penelitian adalah studi kepustakaan (library research) 2) Sumber data penelitian terbagi menjadi dua, yaitu: a) Sumber data primer, yaitu al-Mizān fi Tafsir al-Qur’ān karya al-Ṭabāṭabā’ī dan Fath}al-Qadī karya al-Syaukānī b) Sumber data sekunder adalah semua buku, artikel, jurnal, informasi dari internet yang mendukung terhadap tema yang dikaji 3) Teknik pengumpulan data dengan mengumpulkan berbagai karya pustaka, artikel, dan informasi lain yang bersifat ilmiah dan mempunyai keterkaitan erat dengan tema yang dibahas 4) Tekni analisa data yang digunakan dalam penelitian ini adalah deskriptif kritis dan komparatif.

Dari hasil penelitian ini, penulis menyimpulkan bahwa 1) al-Ṭabāṭabā’ī menjadikan Q.S. al-Baqarah [02]: 124, al-Mā'idah [05]: 55 dan 67 tersebut sebagai dalil dari ajaran Imamah Syi'ah. Sedangkan al-Syaukānī hanya secara implisit saja mengakui al-Mā'idah [05]: 67 berhubungan dengan kepemimpinan ‘Ali bin Abi Talib, 2) al-Ṭabāṭabā’ī juga konsisten menjadikan Q.S. al-Baqarah

[02]: 124, al-Nisā' [04]: 59 dan al-Ahzāb [33]: 33 sebagai dalil legitimasi ismah al-Imam. Sedangkan al-Syaukānī sama sekali tidak menyinggung masalah ismah al-Imam ketika menafsiri ayat-ayat tersebut. 3) Persamaan dan perbedaan serta faktor-faktor penyebabnya adalah: a) persamaan penafsiran yang dilakukan al-Ṭabāṭabā'ī dan al-Syaukānī dapat dilihat dari tiga aspek. Pertama, dari aspek sumber penafsiran keduanya berusaha memadukan antara sumber bi al-ra'yi dan bi al-riwayah. Kedua, mereka konsisten menggunakan asbab al-nuzul untuk menafsiri suatu ayat jika memang asbab al-nuzul tersebut ditemukan. Ketiga, dari segi isi penafsiran ada sedikit persamaan, yakni ketika keduanya menafsiri Q.S. al-Mā'idah [05]: 67. Al-Ṭabāṭabā'ī secara jelas menjadikan ayat tersebut sebagai dalil keimaman 'Ali bin Abi Talib, sedangkan al-Syaukānī secara implisit mengakui bahwa ayat tersebut berhubungan dengan kepemimpinan 'Ali bin Abi Talib. b) perbedaan penafsiran al-Ṭabāṭabā'ī dan al-Syaukānī terlihat pada tiga aspek. Pertama, pemilihan makna suatu lafaz yang memiliki banyak arti (musytarak) dan lafaz yang bisa dimaknai secara hakiki dan majasi. Kedua, perbedaan penerapan kaidah asbab al-nuzul. Ketiga, perbedaan isi penafsiran, utamanya mengenai ayat yang menjadi dalil ismah al-Imam. c) Faktor penyebab perbedaan penafsiran terbagi menjadi dua, faktor internal dan faktor eksternal. Faktor internalnya adalah adanya ayat yang mempunyai banyak makna dan bisa dimaknai secara hakiki dan majasi. Faktor eksternalnya adalah perbedaan ideologi yang dianut kedua mufassir, perbedaan metodologi penafsiran yang mereka gunakan dan perbedaan konteks sosial yang dialami kedua mufassir tersebut.

## ملخص البحث

الرسالة تحت العنوان "الامامة و العصمة في تفسير الشيعة الاثنا عشرية و الزيدية (دراسة مقارنة بين الميزان في تفسير القرآن للطباطبائي و فتح القدير للشوكاني عن تفسير الامامة و العصمة ) " كتبها أحمد سيف الله رقم القيد (2843134001) تحت الاشراف الدكتور أحمد سيف الدين الزهري الماجستير الديني و الدكتور عين النعيم الماجستير الحكمي الاسلامي.

الكلمات الرئيسية: الامامة و العصمة و الطباطبائي و الشوكاني

يدافع هذه الرسالة ملاحظة الكاتب عن كثير ظهور التفسير المذهبي وأكثر المذهب تفسيراً لأيات القرآن بالاتجاه المذهبي هو المذهب الشيعي. فسر الشيعي القرآن باتجاه العقيدة الرئيسية هي الامامة و العصمة. واتخذ الايات دلالة و تصويبا لهما. وتفرق الشيعة بهذا الموضوع علي المذاهب الكثيرة منها الشيعة الاثنا عشرية و الزيدية. وهذا التفرق يتأثر الي ما حصل كل منهما علي التفسير. يشرح البحث لهذا الموضوع علي المفسر من الشيعة الاثنا عشرية و الزيدية عن اتخذ هما الايات دلالة الامامة و العصمة.

و المسائل الرئيسة في هذا البحث هي (1) كيف هو تفسير الايات عن الامامة عند الطباطبائي و الشوكاني؟ (2) كيف هو تفسير الايات عن العصمة عند الطباطبائي و الشوكاني(3) وما هو الفرق و التماثل في تفسير الايات عن الامامة و العصمة بين الطباطبائي و الشوكاني وما سبب ذلك؟. وأما اهداف هذا البحث فهي (1) الكشف و الفهم عن تفسير آيات الامامة عند الطباطبائي و الشوكاني (2) الكشف و الفهم عن تفسير آيات العصمة عند الطباطبائي و الشوكاني(3)الكشف و الفهم عن الفرق و التماثل في تفسير الايات عن الامامة و العصمة بين الطباطبائي و الشوكاني وسبب ذلك

وأما منهج البحث فهو (1) نوع المنهج هذا البحث هو البحث المكتبي (2) ومصدر البيانات قسمين (ا) مصدرالعمدة هو الميزان في تفسير القرآن للطباطبائي و فتح القدير للشوكاني(ب) مصدر الفضلة هو الكتب التفسيرية و الاجمالات ما يتعلق بالموضوع(3) وطريقة جمع البيانات هي جمع الكتب و الاجمالات و المعلومات العلمية تتعلق بالموضوع (4) وطريقة تحليل البحث هي التحليل الوصفي و النقدي و المقار

و استنتج الباحث (1) واتخذ الطباطبائي سورة البقر 124 و المائة 55 و 67 دليلا صريحا لإمامة الشيعة وأما الشوكاني فحسب أن المائة 67 تتعلق بإمامة علي أبي طالب (2) و اتخذ الطباطبائي سورة البقر 124 و النساء 59 و الاحزاب 33 دليل عصمة الامام. وأما الشوكاني فلا يبحث في تعلق الايات بالعصمة(3) و الفرق و التماثل و السبب كما التالي : أوجه التماثل بين الطباطبائي و الشوكاني ثلاثة الجوانب الاول من جانب مصدر التفسير فهما ازدوجا بين الرواية و الرأي. و الثاني من جانب اسباب النزول فهما استخدمتا اسباب النزول لتفسير الايات. الثالث من جانب التفسير سورة المائة 67, الطباطبائي يفسر أن الاية دليل صريح لأمامة علي بن أبي طالب وكذلك الشوكاني غير أنه لا يكون صريحا. أوجه الفرق بين الطباطبائي و الشوكاني ثلاثة الجوانب. الاول من جانب إختيار المعنى المشترك و الحقيقة و اجاز و الثاني من جانب تطبيق قواعد اسباب النزول و الثالث من

جانب اتخاذها الاية دليل الامامة و العصمة. واما سبب الفرق في التفسير ينقسم الي قسمين ههما العامل الداخلي و العامل الخارجي. واما العامل الداخلي هو نفس الاية تحتل بها معاني كثيرة ومن الحقيقة و الجاز. واما العامل الخارجي هو اختلافهما في الاعتقاد و المنهج في التفسير و مقام المجتمع

## ABSTRACT

Thesis: "IMAMAH AND 'ISMAH IN SYIAH ISNĀ 'ASYARIYAH AND ZAYDIYYAH INTERPRETATION (a comparative study through the interpretation of Imamah and 'Ismaḥ arguments in al-Mizān fi>Tafsiḥ al-Qur'ān by al-Ṭabāṭabā'ī and Fath} al-Qadiḥ by al-Syaukānī )" written by Ahmad Saepuloh, 2843134001. Advisors: Dr. H.M Saifudin Zuhri, M.Ag., and Dr. Ngainun Naim, M.H.I

Keywords: Imamah, 'isḥah, al-Ṭabāṭabā'ī , al-Syaukānī

The research is conducted due to the researcher's observations that has found the phenomenon of many sectarian interpretations. One of the sects who interpret most widely the verses of the Quran based on their doctrine is Syi'ah group. The interpretation of al Quran by this group refers to their doctrine principal; imamah and 'isḥah. They often involve the doctrine legitimacy by using the verse of al Qur'an. Furthermore, the conflict in Syi'ah group itself through that issue caused the split of group into several factions, such as Syiah Imāmiyah Isnā Asyariyah and Syiah Zaydiyah. The split of this group also gives the impact to the interpretation that they produce. Thus, this research explains two commentators' view of each sect regarding the verse of al Quran as the argument legitimacy of imamah and 'isḥah.

The research problems of this thesis are: 1) How is the interpretation of the verse argument through imamah by al-Ṭabāṭabā'ī and al-Syaukānī ? 2) How is the interpretation of verse argument of 'isḥah by al-Ṭabāṭabā'ī and al-Syaukānī ? 3) What are similarities and differences in the interpretation of al-Ṭabāṭabā'ī and al-Syaukānī through the verse, and what is the reason? The aims of this thesis are: 1) To determine the interpretation of the verse argument through imamah based on al-Ṭabāṭabā'ī and al-Syaukānī 2) To determine the interpretation of the verse argument of 'isḥah by al-Ṭabāṭabā'ī and al-Syaukānī . 3) To identify similarities and differences in the interpretation of al-Ṭabāṭabā'ī and al-Syaukānī the verse also the cause of the difference in the interpretation.

The research method are: 1) The type of research is library research 2) The source of research data is divided into two: a) The primary data source, namely al-Mizān fi>Tafsiḥ al-Qur'ān by al-Ṭabāṭabā'ī and Fath} al-Qadiḥ by al-Syaukānī b) Secondary the data sources are all books, articles, journals, information from the internet that support the issue that is investigated 3) Data collection techniques is collecting various literature, articles, and other scientific and linked information closely to the discussed issue 4) Data analysis techniques used in this research is critical descriptive and comparative.

Based on the research finding, the researcher concluded that 1) al-Ṭabāṭabā'ī used the QS al-Baqarah [02] 124, al-Mā'idah [05] 55 and 67 as the basis of Syiah imamah's doctrine. While al-Syaukānī only implicitly admitted al-Mā'idah [05] 67 associated with the leadership of 'Ali bin Abi Talib 2) al-Ṭabāṭabā'ī also consistently used the Q.S. al-Baqarah [02] 124, al-Nisā [04] 59 and al-Aḥzāb [33] 33 as basis of legitimacy 'isḥah al-imam. Yet, al-Syaukānī did

not mention the issue of 'isḥmah al-imaḥ when interpreting the verses. 3) the similarities and differences also the caused factors were: a) the resemblance of interpretations al-Ṭabāṭabā'ī and al-Syaukānī that could be obtained from three aspects. First, in the aspect of interpretation resources both of them tried to integrate bi al-ra'yi and bi al-riwayah resources. Both of them consistently used asbab al-nuzul to interpret a verse if asbab al-nuzul were found. Third, there is a little similarity in terms of content interpretation, when both of them interpret Q.S. al-Mā'idah [05] 67. Al-Ṭabāṭabā'ī clearly used the verse as an argument of the priesthood of 'Ali bin Abi Talib, while al-Syaukānī implicitly acknowledged that it related to the leadership of 'Ali bin Abi Talib. b) the difference in the interpretation of al-Ṭabāṭabā'ī and al-Syaukānī could be investigated in three aspects. First, the selection of the meaning from a lafaz that has multiple meanings (musytarak) and lafaz which could be interpreted as literal and figurative. Second, the difference is in the application of asbab al-nuzul. Third, difference is in interpretation of the contents of the main passage into 'isḥmah al-imaḥ argument. c) the other factors which causing differences in interpretation are divided into two, internal and external factors. Internal factor is the verse that has a lot of meaning and can be interpreted as literal and figurative. External factor are the difference in ideology which espoused by both commentators, difference of interpretation they were used, and the difference in social context that is experienced by both of commentators.